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 Referat af kredsbestyrelsesmøde torsdag den 21.november kl. 18.30 hos Dennis 
Græskæmnervej 17 5700 Svendborg 
 
Til stede. 
Solvejg Nielsen (Helgetoften) 

Mogens Damgaard Petersen (Byhaverne) 

Peter Slot Nielsen (Skovly) 

Bjørn Stampe (Skovly) 

Dennis Andersen (Byhaverne) 

Mette Havmand (Ørkild)  

Berit Sønderskov (Elefanthøjen) 

Tine Klinge-Christensen (Skovly)  

Marianne Lauridsen (Skovly) 

Afbud fra: 
Claus Madsen (Fruerlund) 

Hans Henrik Ernstsen (Margrethelund). 

 
 
Dennis er mødeleder 
 
Dagsorden 
 

1. Velkomst 
2. Underskrift af referat af 15.august 2024 (der er ikke indkommet nogen indsigelser) 
3. Kredsformanden 

Almen orientering/siden sidst 
Status på telefontider 
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Info fra   Kredsen til foreningsbestyrelserne til medlemmerne 
 Evt. nyt fra næstformanden og øvrige bestyrelsesmedlemmer 
 

4. Kredskasseren.  
5. 10 min. rygepause 
6. Orientering fra Kongressen i kolonihaveforbundet 13-og 14 september 2024Referat og 

forslag vedhæftet) 
7. Evaluering af præmiefest 2024 samt foredraget om biodivasitet 2024 
8. Rammer for kreds vurderinger 
9. Vurderingsinstruktørerne 
10. Indledende tanker om det kommende repræsentantskabsmøde. Sted, dato og hvem 

modtager genvalg, dirigent o.s.v. 
11. Eventuelt, herunder næste mødedato med julefrokost, med udpegelse af mødeleder.  
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Ad 3. Kredsformanden 
Almen orientering/siden sidst 
Marianne er meldt til miljøudvalget, og Peter til købs- og 
salgsudvalget i Forbundet. 
En tidligere formand i en af vores foreninger har fået ”for meget” 
udbetalt i honorar for sit arbejde, fordi vedkommende er fratrådt 
midt i en valgperiode. Problemet er om det skal betales tilbage. Vi 
opfordrer foreningen til at revidere bestemmelserne, så en 
tilbagebetaling bliver juridisk mulig i fremtiden.  
 
 
Status på telefontider 
Nogle medlemmer har svært ved at overholde telefontider. Vi tager 
det op til foråret, og løser det måske med en ekstra telefon til 
formanden.  
 
Info fra   Kredsen til foreningsbestyrelserne til medlemmerne. 
Der er foreninger, hvor oplysninger fra Kredsen ikke kommer videre 
fra bestyrelsen til medlemmerne. 
 
 Evt. nyt fra næstformanden og øvrige bestyrelsesmedlemmer 
Dennis har været til ekstraordinær generalforsamling i Brydevang, 
hvor der blev valgt en ny kasserer.  
Dennis taler for at der indføres en slags formandsmøder 
/foreningsmøder for eksempel tre gange om året med 
kredsbestyrelsen som vært. Vi diskuterer rammerne for det på 
næste møde.  
 

Ad 4. Kredskassereren.  
Sydøstfynskreds - Kolonihaveforbundet Regnskab 2024 status 

    

  Indtægter Udgifter  Budget 

Kontingent Forbund 354290 354467,5   
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Jordleje Svendborg 253825,12 253825,12   

Kontingent Kreds 59150   65390 

Kredskurser 12778,63 4376,6 13000 

Præmiefest   47895 -35000 

Forsikring   7459,1 -7000 

Havepræmiering   6284,82 -10000 

Administration   2425,75 -3500 

Kredsformand   6000 -6000 

Kredskasserer     -6000 

Kredsbestyrelsesmøder   5633,9 -8000 

Repræsentantskabsmøder   10372 -10500 

Hovedbestyrelsesmøder     -1000 

Kørsel Kreds   3137,17 -4000 

Kørsel repræ.skab   515,44 -500 

Kørsel kurser   1811,39 -500 

Repræsentation   655 -1000 

Diverse       

Ankeudvalg vurd. 1000     

Arrangementer   5395,4 -15000 

Bankgebyr   750 -1000 

Lokale kursusdage     -2000 

Kongres 2024/pro anno   19650,5 -6250 

Tilgodehavender 26778,76     

  707822,51 730654,69   

Resultat   -22832,18 -38860 
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  707822,51 707822,51   

        

    

Status/balance 21/11-2024 Sydøstfyns Kreds - Kolonihaveforbundet 

    

Egenkapital primo 134122,28   

Resultat -22832,18   

Egenkapital ultimo 111290,10   

    

Indestående Fynske Bank 111290,10   

    
  

    

    

    

    

    

    

    
Følgende kommentarer fra kassereren: 
  
Den manglende balance (177,50kr) mellem indtægter/udgifter i posten "Kontingent Forbund" 
skyldes, at en enkelt forening har påtalt, at der udfaktureres 1 have for meget via Forbundet. 
Dette er korrigeret fra Kredsens kasserers side efter aftale med Kredsformanden ved 
opkrævning af Forbundskontingent 2. halvår 2024.  
Når en refusion foreligger fra Forbundet, opskrives posten "Kredskurser/indtægter" og 
nedskrives i posten "Kontingent Forbund/udgifter". 
  
Ved gennemgang af posten "Kredskontingent" manglede 1 forening at betale og 1 forening var 
desværre ikke blevet udfaktureret. 
Posten forventes således at blive opskrevet til kr 64.610 hvilket svarer til et fald på 12 haver i 
forhold til resultat 2023 
  
Posten "Tilgodehavender" indeholder beløbet som skrevet i Årsregnskab 2023 
Feltet "Præmiefest" indeholder betaling for musik, forsamlingshus og mad samt bus 
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Feltet "Havepræmiering" indeholder afregning fra Havekonsulent. 
Feltet "Arrangementer" indeholder udgift til foredragsholder samt indkøb til forplejning 
  
 
  
De, som måtte have økonomiske udeståender med kredsen, bedes få det afviklet.  
 
 
Ad 6. Orientering fra Kongressen i kolonihaveforbundet 13-og 14 september 2024.  
Formandens beretning m.v. findes på https://kolonihaveforbundet.dk/  
Referatet er hæftet ved sidst i dette referat. 
 

 
Ad 7. Evaluering af præmiefest 2024 samt foredraget om biodiversitet. 
Der var ca 20 deltagere i biodiversitetsforedraget.  
Præmiefesten blev afviklet som et hyggeligt arrangement. Vi overvejer om det skal gøre lidt 
anderledes næste år. Til den tid bliver det i Nyborg.  Der var ikke rigeligt med mad og drikke. 
 
 
 
Ad 8. Rammer for kredsvurderinger. 
Det er gratis at få vurderet have af kredsen. Skal vi fortsætte med det? Hvad er det vi vil 
tilbyde?  Hvordan skal forretningsgangen være? Der nedsættes en arbejdsgruppe bestående 
af Dennis, Bjørn og Marianne.  
 
Ad 9. Vurderingsinstruktørerne. 
Der afholdes et vurderingskursus i det kommende år. Hvornår skal det være? Det bliver en 
lørdag i slutningen af april eller starten af maj.  
 
Ad 10. Indledende tanker om det kommende repræsentantskabsmøde. Sted, dato og hvem 
modtager genvalg, dirigent osv.  
Det skal foregå onsdag den 5.marts i Nyborghallen, alternativt Ullerslev Forsamlingshus. 
Solvejg finder ud af hvem, der genopstiller til kredsbestyrelsen. 

https://kolonihaveforbundet.dk/


Kolonihaveforbundet  Sydøstfyns Kreds CVR nr. 36 14 36 57 
 
 
 
 

Side 7 af 36  
  

 
Ad11. Eventuelt, herunder næste mødedato med julefrokost, med udpegelse af mødeleder.  
Det bliver 31/1 hos Peter klokken 18. Berit er mødeleder.  
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Kolonihaveforbundet har i dagene d. 13.-14. september 2024 afholdt sin 35. kongres på Hotel 
Scandic Copenhagen, 1601, København V   

  
  
med følgende dagsorden:   
  

1. Valg af dirigent   
2. Godkendelse af dagsorden   
3. Beretning  
4. Kolonihaveforbundet 2024-2027  
5. Regnskab for 2022 og 2023 samt vejende budget for 2025-2027   
6. Behandling af forslag   
7. Valg af forbundsformand  
8. Valg af forbundets næstformand  
9. Valg af 2 revisorer samt revisorsuppleanter   
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Fredag d. 13. september 2024  

  
  

Åbning af kongressen   
  
Kolonihaveforbundets 35. kongres, afholdt på Hotel Scandic Copenhagen i København blev 
spillet op med festlig musik. Formand for Hovedstaden Syd kreds, Amy Lauritsen og politisk 
ordfører Laura Rosenvinge bød velkommen til kongressen.   

  
Forbundsformand Karsten Kehlet bød ligeledes velkommen til kongressen og ærede de, der 
ikke længere var iblandt os med et minuts stilhed.   

  
Kongressen blev herefter åbnet.   

  

Ad 1. Valg af dirigent   
  
Til dirigent blev foreslået og valgt:   

  
  Advokat (H) Nikolaj Wickenberg Linneballe   

  
Dirigenten takkede for valget og konstaterede, at kongressen var lovligt indvarslet efter 
Forbundsvedtægten § 9, stk. 2, samt at forsamlingen var beslutningsdygtig.   

  
Dirigenten oplyste, at der var 125 stemmeberettigede, hvoraf de 124 var til stede på 
kongressen.  
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Ad 2. Godkendelse af dagsorden   
Maja Kruse, Odense kreds, spurgte ind til konsekvenserne af at godkende dagsordenen i den 
nuværende form – betyder en godkendelse af dagsordenen, at der automatisk kun er to 
kandidater til forbundsformandsposten, og at ingen andre kan stille op?   

  
Dirigenten svarede til dette, at en godkendelse af dagsordenen udelukkende betyder en 
godkendelse af selve punktet. Noterne under hvert punkt bliver behandlet løbende gennem 
kongressen.    

  
Dagsordenen blev herefter godkendt.   

  
Kongressens forretningsorden blev læst op af dirigenten og godkendt af kongressen.   

  
Til stemmeudvalget blev valgt:  

  Janette B. Schou, Hovedstaden Sydvest kreds  

  Thomas Hou Mandsfeldt, Aarhus kreds  

  Anne Cameron, Hovedstaden Midt kreds   

  Richard S… Sydvestjylland kreds  

  Marian Nissen, Sønderjylland kreds   

  
  
  
Forbundsformand Karsten Kehlet fremlagde sin mundtlige beretning for den forløbne 
kongresperiode.   

  
Særligt fokuserede han på følgende punkter:  

- Den frivillige indsats, herunder de lokale bestyrelser og arbejdet i udvalgene og 
Hovedbestyrelsen  
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- Forsøget og arbejdet på politisk indflydelse i forbindelse med ændringen af 
kolonihaveloven, herunder at tilsynspligten endegyldigt skal ligge hos kommunerne  

- Ambitionen om at tegne en stærkere grøn profil  
- Frifindelsen i byretten i den stadig verserende retssag mod A/H Søndergaarden   
- Det kontinuerlige arbejde med at skabe bedst mulige rammer for foreningerne, og 

dermed det enkelte medlem i dagligdagen  
- At øge medlemstallet i forbundet – både ved værgring af eksisterende foreninger og 

etablering af nye foreninger  
  

Kommentarer til beretningen   
Jan Labusz, Nordvestsjælland kreds, undrede sig over, hvordan man som bestyrelse ikke skal 
agere politi i forbindelse med helårsbeboelse. Han har indtil flere gange oplevet, at der er folk, 
som er tilmeldt deres folkeregisteradresse i foreningen fordi kommunerne giver lov til det, og 
det er et stort problem.   

  
Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, fremhævede vigtigheden af at være frivillig, at 
det kræver meget arbejde og tid. At være frivillig kræver en professionel opdeling, hvor der er 
fokus på sparring med kredse, og at forbundet har styr på deres udlejer-rolle. Han er for ca. 
halvandet år siden blev valgt som formand i sin forening, og det er hans oplevelse, at det kniber 
for forbundet med at varetage foreningernes interesse, og at det er hans erfaring, at forbundet 
kun er interesserede når der skal forhandles nye lejekontrakter – nogle forhandlinger, hvor 
foreningerne ikke er til stede. Han er generelt utilfreds med forbundets arbejde. Han var dog 
begejstret over, at da hans kreds havde planlagt et møde med formanden d. 10. juni, da 
dukkede formanden op. Problemet var, at sekretariatsleder Dan også var til stede, og da der 
blev stillet spørgsmål til forbundets fremtid, var det ikke forbundsformanden, men 
sekretariatslederen, der besvarede spørgsmålene. Efter hans mening bør det være 
forbundsformanden som folkevalgt, som skal markere holdninger og tale til medlemmerne.   

  
Tasha Hoppe, Hovedstaden Vest kreds, fortalte, at hun har været formand i 8 år i sin forening, 
at de har været en del af Foreningsservice Økonomi siden dets begyndelse. De har været meget 
tilfredse og glade for servicen, men har været særdeles utilfredse med den måde, servicen er 
blevet opsagt på, idet datoen for dette er d. 31. december 2024, og der dermed ikke kan nås at 
blive udarbejdet årsregnskab. Hun spurgte desuden ind til, om ledelsen har undersøgt om 
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prisen var for billig og måske i stedet skulle sættes op? Og hvorfor er der ikke blevet fulgt op på, 
at servicen har givet underskud igennem flere år?   

  
Anne Cameron, Hovedstaden Midt kreds, mente, at man som forbundsformand bør gå ydmyg 
til opgaven og have respekt for de linjer, der bliver udstedt af Hovedbestyrelsen og 
Forretningsudvalget. Det er hendes opfattelse, at dette ikke er tilfældet. Hun havde 
kritikpunkter i forhold til en ugennemsigtig økonomi, håndteringen af konflikter internt i 
forbundet og driften på forbundskontoret.   

Kirsten Holm, Hovedstaden Vest kreds, bemærkede i forbundsformandens beretning, at det 
politiske fremadrettede arbejde skulle drøftes i forbundets forskellige udvalg, men da hun som 
Hovedbestyrelsesmedlem ikke har hørt, at der skulle nedsættes specifikke udvalg til dette 
arbejde, spurgte hun ind til, hvilke udvalg der måtte være tale om. Derudover påpegede hun, at 
det er vigtigt at inddrage kredsene i dette arbejde.  

  
Ditte Silberbauer, Nordjysk kreds, takkede for at være en del af kongressen og fortalte, at hun 
sidder i Hovedbestyrelsen og i visse af de nedsatte udvalg. Hun oplyste, at hun var tilfreds med 
det arbejde, som forbundet præsterede, og berettede om en konkret sag, som 
forbundskontoret havde bistået hendes kreds med at løse. Hun støtter op om forbundet.   

  
Forbundsformand Karsten Kehlet kommenterede samlet på de ovenstående indlæg og 
pointerede, at ikke alle kommentarerne vedrørte beretningen. Derudover fortalte han, at 
forbundet er klar over, at det har været vanskeligt at holde en gennemsigtig økonomi siden den 
sidste økonomiansvarlige i sekretariatet valgte at stoppe.   

  
Beretningen blev herefter taget til efterretning.   

  

Ad 4. Kolonihaveforbundet 2024-2027  
Sekretariatsleder Dan Frimark fremlagde den fremtidige strategi for Kolonihaveforbundet, som 
i høj grad afspejler det arbejde, som er blevet udført i strategiudvalget, der blev nedsat i 2022.   
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Særligt fokuserede han på følgende punkter:   

- Hvorfor have en strategi?   
o Fokus – kende medlemmers behov og løse kerneopgrave  
o Prioritering – politiske holdning og opgaver, skære det fra, der ikke er vigtigt, og 

prioritere det, der er rigtig vigtigt for at opnå mål   
o Planlægning – fremadrettet. Det er umuligt at spå om fremtiden, men med et 

strategisk udgangspunkt, kan man i hvert fald stå stærkere i fremtiden.   
- Gode vilkår for vores medlemmer o Medlemsundersøgelser så vi lærer vores 

medlemmer bedre at kende o Mere dialog med medlemmer f.eks. igennem flere 
medlemsarrangementer o Arbejde med konkrete medlemsfordele o Forskellige 
tematiske medlemsarrangementer  

o Lære medlemmer bedre at kende og lytte mere til dem. Skal kende ønsker til 
organisationen og skal tage imod inputs  

o Arbejde for at sikre kolonihaver på gode vilkår og billig haveleje  
- Nemmere at være frivillig o Øge fokusering på konflikthåndtering – indledende og 

alvorlige   
o Arbejde med en foreningskonsulent, der er ansat af forbundet, og tog ud til de 

forskellige foreninger  
o Understøtte de frivillige mere med materiale og levende hjemmeside, hvori man 

kan hente inspiration og vejledning som frivillig  
o Kurser som vi tilbyder i dag samt nye kursusformer, f.eks. i form af kursus 

omhandlende det gode bestyrelsesarbejde.  
- Klar grøn- og bæredygtighedsprofil o Arbejde mere struktureret med grøn 

omstilling og bæredygtighed  
o Måling af bæredygtighedstiltag så vi kunne vise samfundet omkring os, hvor det 

er vi har en effekt  

o Projekt vedrørende ”bæredygtige kolonihaver”, hvor man også håber på at 
modtage nogle fondsmidler til at komme igennem et sådant projekt   

o Forbundet fremadrettet arbejder med at bæredygtighed er mere end blot det  

”grønne”  

- Synlig organisation  o Arbejde mere med at være proaktive i forhold til 
Kolonihaveforbundets holdninger  

o En samlet kommunikationsstrategi. Blive skarpere på, hvem det er vi 
kommunikerer til   
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o Deltage mere aktivt i debatter og ved forskellige typer af events o Udarbejde 
klare budskabsformater som hele tiden kan anvendes i organisationen   

o Deltagelse i aktiviteter som Folkemødet, klimafolkemødet, Demokratiugen mv.  
- Visualisering af fremtidigt arbejde o Initiativer og aktiviteter skal være synlige for 

medlemmer o Dedikeret side på forbundets hjemmeside, nyhedsbreve, sociale 
medier mv.   

o Evaluering af initiativer og aktiviteter o Hvad gjorde vi, hvorfor, hvad fik vi ud af 
det o Stadig fokus på mødet med medlemmerne  

  

Kommentarer til strategien  
Annie Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, takkede Dan for oplægget og kom med et 
ønske om, at forbundet sørgede for, at medlemmerne er med, og at der ikke sættes en masse i 
gang uden at opnå resultater.   

  
Lars Pihl, Hovedstaden Syd kreds, fortalte, at han var glad for at høre strategien – det er en 
strategi, hvor forbundet kan komme helt frem. Han sammenlignede med Hjerteforeningens 
strategiarbejde, som på få år havde medført en kæmpe succes. Med forbundets 40.000 
medlemmer og en vilje og risiko til at tænke ud af posen, så vil kolonihaveverdenen få lov til at 
eksistere i lang tid. Han savnede dog inputs i forhold til den eksterne strategi, da det ifølge ham 
er et af de vigtigste punkter for en organisation, som gerne vil overleve. Han kan kun opfordre til, 
at der bliver fokuseret meget kraftigt på strategiudvalget.   

  

Ad 5. Regnskab for 2022 og 2023 samt vejende budget 
for 2025-2027   
Ekstern revisor Mads Carlsen fremlagde oversigten over hovedposterne i regnskaberne for 
perioden 2022-2024, samt bemærkede, at alle regnskaber er aflagt af Forretningsudvalget og 
godkendt af Hovedbestyrelsen med en blank påtegning fra revisionen.   

  
I det følgende vil Mads Carlsens bemærkninger blive gennemgået. Såfremt posten ikke nævnes, 
må det antages, at der ikke har været bemærkninger hertil.   
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RESULTATOPGØRELSE Indtægter   
Kontingent fra tilsluttede foreninger  Kontingentindtægterne har en årlig regulering 

efter forbrugerprisindekset, dog minimum 3 %.  

Det samlede medlemstal i forbundet ligger på 
omkring 39.000, og kontingentet pr. medlem er kr. 
336,50.  

   

Renteindtægter, kursavancer m.v.  

  

Renteindtægter og kursavancerne svinger fra 
år til år, hvilket primært skyldes markedet. I 
2022 tog værdipapirerne et stort dyk, men de 
er på vej tilbage. Beslutningen om at ændre 
investeringsprofilen fra udelukkende at være 
obligationer til et miks mellem obligationer og 
aktier har dog samlet givet et øget afkast. Der 
vil dog være store udsving.   

Øvrige indtægter   

  

Øvrige indtægter ligger normalt på omkring kr. 
1-1,2 mio. Det er primært annonceindtægter 
og indtægter fra forsikringer.  

Indtægter i alt  

  
Udgifter   

Kursavancerne har ikke været gode i 2022, 
hvilket resulterede i et negativt resultat, som 
væsentligt har påvirket indtægterne. Dette er 
dog forbedret i 2023.  

Administration  

  

Administrationsomkostningerne varierer fra 
år til år. Indeholder lønninger, lokaleleje, 
samt andre udgifter som f.eks. advokater, 
konsulenter m.v.  
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Organisationsvirke   

  

Omkostningerne for organisationsvirket har 
ligget stabilt i hele perioden. Der er tale om 
omkostninger til formand, næstformand, 
Hovedbestyrelsen, mødeafvikling m.v. I 
perioden har omkostningerne desuden været 
påvirket af Miljøudvalget, hvor der har været 
anvendt ca. kr. 500.000,00 i 2022 og ca. kr.  
800,00.00 i 2023.  

Havebladet m.v.  

  

Omkostningerne er faldet over perioden, da 
man har sparet en del på omkostninger til 
fysiske forsendelser. Der arbejdes løbende på 
at minimere omkostningerne.   

Årets driftsresultat før henlæggelser  

  

Beløbet i 2022 lød på kr. kr. -7.404.169,00, og 
for 2023 på kr. 2.628.370,00.  

Anvendt af henlæggelse til kongres  Der er trukket kr. 600.000,00 til dækning af 
kongres. Beløbet er dækket fra 
henlæggelserne.   

  
Henlagt informations- og kursus-  Efter beslutningen om, at der kunne investeres 

i   
virksomhed samt udvikling af forbundets  både obligationer og aktier, er der blevet  
IT-platform  

Henlæggelser til midler fra Jørgen   

oprettet en kursreguleringsfond. I 2022 er der 
trukket kr. 5.928 mio. for at dække 
underskuddet. Dette er blevet reguleret op i 
2023.   

Berthelsens Legat  

  

Legatet er nedlagt, og pengene er øremærket 
inden for fundatsen.   

Årets resultat efter henlæggelser til   I 2022 udgjorde beløbet kr. 1.050.610 kr., og i   
disposition  
  

 2023 udgjorde det kr. 102.440 kr.   

Overført til bunden egenkapital, jf.     Kr. 865.295 (2022) og kr. 1.197.525  
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kongresbeslutning      
  

  (2023)  

Overført til disponible reserver   
  
AKTIVER   
Finansielle anlægsaktiver   

  Kr. -762.855 (2022) og kr. -128.915 (2023)  

Værdipapirer bundne midler  

  

 Værdien af forbundets værdipapirbeholdning. 
Indeholder en urealiseret kursgevinst 
svarende til kursreguleringsfonden.   

Værdipapirer frie midler  

  
Omsætningsaktiver  

 På grund af negative renter på indestående 
har man valgt også at investere dele af de frie 
midler i værdipapirer.  

Tilgodehavender   Udgøres primært af to lån til henholdsvis  
Korsørgården (på kr. 2,6 mio.) og Amager 
Thisted (på kr. 1,8 mio. Der tilskrives renter 
løbende, og der afdrages på begge lån 
kvartalsvis.  

Likvide beholdninger  

  
PASSIVER  
Egenkapital  

 Bankbeholdning pr. 31. december i hvert 
regnskabsår (kr. 4.530.162 i 2022 og kr.  
6.726.877 i 2023)  

Kursreguleringsfond, værdipapirer  

  

 Henlæggelse. Der er tale om forskellen 
mellem ultimo anskaffelsessum på 
værdipapirer i depot og kursværdien pr. 31. 
december.  

Disponible reserver   Forbundets samlede formue er øget, hvilket 
giver en høj soliditet.  
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Gæld   
Anden gæld  

  

Udgøres primært at ikke-afregnes jordleje for 
de enkelte foreninger, da staten ikke altid 
fremsender opkrævninger rettidigt.  

Note 21: Henlæggelser   Oversigten illustrerer, hvad beløbet udgjorde 
ultimo og primo 2023. Mange af posterne 
fremgår også af resultatopgørelsen.  

  
Kongressen godkendte regnskabet enstemmigt ved håndsoprækning.   

  

Vejledende budget for perioden 2024-2027   
Dianna Methe Lauenborg, økonomiansvarlig, orienterede om det vejledende budget. Det er 
udarbejdet således, at man har fremskrevet budgettet og tillagt 3,5 % til det i 2024 vedtagne 
budget.   

  

Kommentarer til det vejledende budget   
Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest kreds, undrede sig over, at der i 2025 er afsat kr.  

500.000 til Foreningsservice, da det bliver afsluttet i udgangen af indeværende kalenderår. Han 
spurgte derudover ind til, hvorfor lønudgifterne stiger med kr. 1,7 mio. i 2024?   

  
Dianna Methe Lauenborg, økonomiansvarlig, besvarede dette med, at lønudgifterne er 
budgetteret ud fra de medarbejdere, der lige er ansat, og at man derefter har fremskrevet det 
med 3,5 %.   

  
Dan Frimark, sekretariatsleder, supplerede ved at orientere om, at de kr. 500.000,00, som er 
afsat til Foreningsservice i 2025 er i forbindelse med kontraktforpligtelser på de medarbejdere, 
der er blevet opsagt i forbindelse med nedlæggelsen af servicen. Derudover er det planlagt, at 
der skal ansættes en yderligere medarbejder, hvis løn er indeholdt i de kr. 1,7 mio.   
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Jan Labusz, Nordvestsjælland kreds, fremhævede, at honorarpriserne for havekonsulenterne 
var blevet hævet. Han var enig i, at honorarerne skulle hæves, men havde ønsket, at det var 
blevet meldt ud til foreningerne, og at stigningen først var trådt i kraft den efterfølgende sæson.   

  
Dan Frimark, sekretariatsleder, kommenterede til dette, at beslutningen om at hæve 
omkostningerne til den enkelte havepræmiering der var truffet af Forretningsudvalget.   

  
Kongressen tog herefter budgettet til efterretning.   

    
Lørdag d. 14. september 2024   

  
  

Ad 6. Behandling af forslag   
Dirigenten indledte punktet med at konstatere, at der på dagen var mødt 125 ud af 125 
delegerede op. Kongresforslag 1 vedrørende forbundsvedtægten kræver i henhold til 
vedtægten, at forslag skal vedtages med 2/3 flertal, dvs. minimum 84 stemmer for forslaget. De 
øvrige kongresforslag 2-5 kræver alene simpelt flertal, dvs. minimum 63 stemmer for forslaget.   

  

Kongresforslag 1 vedrørende forbundsvedtægten   
  
Forslag 1.1 – Præcisering af medlem   

Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, motiverede forslaget.   
  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  
Forslag 1.2 – Juridisk rådgivning   
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Kirsten Holm, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget og gjorde opmærksom på, at 
sammenhængen mellem forslag 1.2 og 5.3. Hun fortalte, at der på nuværende tidspunkt 
verserer en retssag mod forbundet, og at det i den forbindelse ville være gavnligt, hvis 
forbundets vedtægter blev ændret, så de var i overensstemmelse med de nedlagte påstande i 
retssagen.   

  
Der opstod herefter drøftelser vedrørende forslag 1.2. Nogle var af den overbevisning, at 
forbundet burde yde rådgivning til medlemmerne, da det blandt andet er det, der bliver betalt til 
i kontingent. Andre mente, at grænsen mellem rådgivning og vejledning er snæver, og at det ikke 
er muligt konkret og endeligt at definere hver af betegnelserne særskilt.   

  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.  

  
Forslag 1.3 – Nedlæggelse af services og tillægsydelser (forslag 1 ud af 2)  

  
Forslagsstiller trak forslaget, der herefter var forkastet.  

  
Forslag 1.4 – Nedlæggelse af services og tillægsydelser (forslag 2 ud af 2) Kirsten 

Holm, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget.   

  
Sekretariatsleder Dan Frimark kommenterede forslaget. Han var ikke uenig i, at services har 
svært ved at løbe rundt. For, at han som sekretariatsleder skal have mulighed for at 
administrere ydelserne, skal der opsættes retningslinjer for, hvornår en service skal kunne bære 
sig selv – for en service kan ikke give overskud eller gå i nul med det samme. Han ønskede på 
den baggrund opklaring af, hvornår og inden for hvilken periode, ydelserne senest skal kunne 
løbe rundt.  

  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   
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Forslag 1.5 – Redundant krav om regeloverholdelse  Der var 
ingen motivation bag forslaget.  

Elsebeth Bock, Hovedstaden Sydvest kreds, fremsatte et ændringsforslag 1:  
  

”Enhver haveforening, der er oprettet under medvirken af Kolonihaveforbundet, eller som på 

anden måde er forpligtet til medlemskab, skal med alle dens medlemmer stå som medlem 

af forbundet og den lokale kreds, Medlemskab medfører, at foreningen og alle dens 

medlemmer er forpligtet til at følge beslutninger og regler fra  
Kolonihaveforbundets kompetente organer.”   
  

Jan Dahlgaard, Hovedstaden Vest kreds, fremsatte et ændringsforslag 2 (vedrører også forslag 1.6):  

  
”§ 5, stk. 1, 2 og 3: Haveforeninger, der kan tilslutte sig Kolonihaveforbundets formål og 

virke, kan optages som medlem.  
Enhver haveforening, der er medlem af Kolonihaveforbundet skal med alle dens 

medlemmer være medlem af forbundet og den lokale kreds.   
Medlemskab – uanset om der er tale om personer eller foreninger – medfører, at 

medlemmerne er forpligtet til at følge beslutninger og regler for Kolonihaveforbundets 

kompetente organer.”  
  

Dirigenten meddelte herefter, at såfremt ét forslag vedtages, forkastes de øvrige automatisk.   

  
Annie Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, spurgte ind til, om det ikke er normalt, at man tager 
det mest vidtgående forslag først?  

  
Dirigenten besvarede dette bekræftende, men konstaterede samtidig, at alle tre forslag er ændringer 
af ordlyd, og at det derfor ikke er muligt endegyldigt at fastsætte, hvad der er mest vidtgående.   

  
Hovedforslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.    

Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.  

  
Ændringsforslag 2 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  
Forslag 1.6 – Redundant definition af medlemskab   

Da ændringsforslag 2 i forslag 1.5 var blevet vedtaget, bortfaldt forslag 1.6.  
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Forslag 1.7 – Tættere sammenkobling mellem lejer og ejer af bebyggelse på en havelod  Hans 

Vedderkop, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget.   

  
Kolonihaveforbundets juridiske sekretariat kommenterede på forslaget og konstaterede 
indledningsvis, at der ikke ville blive taget udgangspunkt i, hvorvidt det fornødne retlige grundlag var til 
stede for at gennemføre forslaget. Dog blev der gjort opmærksom på, at en eventuel vedtagelse af 
forslaget ville medføre begrænsninger for lejerne af havelodderne.  

  
Der opstod herefter drøftelser vedrørende forslaget. Nogle henledte opmærksomheden på, at en 
vedtagelse af forslaget ville medføre en vis udslusning af medlemmer, som har samlevere, men som 
ikke er gift. I sådanne situationer vil kærester ikke kunne blive påført lejekontrakten uden også at blive 
ejer af huset, hvilket er uhensigtsmæssigt og potentielt kan stille medlemmerne økonomisk dårligt. 
Andre påpegede, at når der sælges haver, så bliver der ligeledes udarbejdet en lejekontrakt, hvor både 
bestyrelsen og køber er til stede, og at der derfor ikke er et problem på nuværende tidspunkt.   

  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.  

  
Forslag 1.8 – Kontingentopkrævning  

Forbundsformand Karsten Kehlet motiverede forslaget.   
  
Carsten Christiansen, Nordøstsjælland kreds fremsatte et ændringsforslag 1:  

Ordlyden af det originale forslag bibeholdes, dog med tilføjelse af ”dog ikke nyttehaver” i 

sidste del af 2. punktum således, at sætningen lyder: ”Der indbetales kontingent efter antal 

udlejede haver i foreningerne, dog undtaget nyttehaver”.  
  

Frank Dolberg, Vendsyssel kreds, fremsatte et ændringsforslag 2:  
Ordlyden af det originale forslag bibeholdes, dog med tilføjelse af ”dog ikke endnu ikke 

udstykkede grunde og nyttehaverne” i sidste del af 2. punktum således, at sætningen lyder: 

”Der indbetales kontingent efter antal udlejede haver i foreningerne, dog ikke endnu ikke 

udstykkede grunde og nyttehaverne”.  
  
Ændringsforslag 1 blev på baggrund af fremsættelsen af ændringsforslag 2, trukket af forslagsstiller.   

  
Der opstod herefter drøftelser omkring afstemningsmetoden.   
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Dirigenten oplyste i den forbindelse, at idet ændringsforslagene er ændringer og tilføjelser til 
hovedforslaget, og ikke den nuværende ordlyd i forbundsvedtægten, kan disse ikke vedtages, 
medmindre hovedforslaget bliver vedtaget. De bortfalder således automatisk, såfremt hovedforslaget 
forkastes.   

  
Hovedforslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

Ændringsforslag 1 bortfaldt som en konsekvens af forkastelsen af hovedforslaget.   

  
Forslag 1.9 – Valgbarhedskriterier   

Forbundsformand Karsten Kehlet motiverede forslaget.  
  
Sekretariatsleder Dan Frimark konstaterede, at kriterie C i forslaget bortfaldt på sidste 
Hovedbestyrelsesmøde, og at det derfor ikke er en del af forslaget.   

Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, ønskede en uddybning af, hvad begrebet 
”interessekonflikt” i forslagets sammenhæng nærmere indebar. Til dette blev der besvaret, at man i 
Hovedbestyrelsen blandt andet havde drøftet de scenarier, hvor en forbundsformand både modtager 
honorar for sit tillidshverv samtidig med, at vedkommende driver virksomhed  

med forbundet som kunde, men at det i det konkrete tilfælde må være på til enten Hovedbestyrelsen 
eller Kongressen at tage endelig stilling til.   

  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  
Forslag 1.10 – Bemanding af udvalg  

Jan Dahlgaard, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget.   
  
Sekretariatsleder Dan Frimark bemærkede, at med forbundsvedtægtens nuværende ordlyd, kan 
indholdet af forslaget allerede lade sig gøre. Bemanding af udvalg er en hovedbestyrelsesbeslutning. 
En vedtagelse af forslaget vil således medføre en begrænsning i forhold til den nuværende 
vedtægtsbestemmelse.   

  

Christian Hald Jessen, Hovedstaden Syd kreds, fremlagde et ændringsforslag 1:  
    

“Udvalg kan besættes af alle. Alle udvalgsmedlemmer har samme vilkår.”  
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Carl Otto Christiansen, Aarhus kreds, fremlagde et ændringsforslag 2:  
    

“Alle udvalgsmedlemmer har samme vilkår.”  
  

Hovedforslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   
  

Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende 

flertal.   
  

Ændringsforslag 2 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende 

flertal.   
  

Kongresforslag 2 vedrørende kredsvedtægten  
  
Forslag 2.1 – Sammensætning af repræsentanterne  
Som konsekvens af, at forslag 1.8 ikke blev vedtaget, og da ingen delegerede ønskede at behandle 

forslag 2.1, faldt forslaget.   
  
Kongresforslag 3 vedrørende vurderingsreglerne   
Dirigenten indledte punktet ved at konstatere, at vedtagelse af forslagene krævede simpelt flertal.   

  
  
  

Forslag 3.1 – Enhedspris drivhuse   
Marianne Olesen, Midt- og Østsjællands kreds, motiverede forslaget.   
  
Marianne Olesen, Midt- og Østsjællands kreds, fremlagde herefter et ændringsforslag 1:  
  Kr. 1200,00 pr. kvm.   
Randi Østergaard, Aarhus kreds, fremlagde et ændringsforslag 2:  
  Kr. 800,00 pr. kvm.  
  
Elsebeth Bork, Hovedstaden Sydvest kreds, fremlagde et ændringsforslag 3:   Kr. 

2000,00 pr. kvm.  
  
På grund af manglende prisfastsættelse i hovedforslaget, kunne der ikke stemmes om det. Forslaget 
bortfaldt herefter.  
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Ændringsforslag 3 blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  
Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  
Ændringsforslag 2 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  

Forslag 3.2 – Nedskrivning drivhuse  
Marianne Olesen, Midt- og Østsjælland kreds, motiverede forslaget.   
  
Marianne Olesen, Midt og Østsjælland kreds, fremlagde herefter et ændringsforslag 1:  

  ”2 % lineær nedskrivning i 10 år. De resterende % udgør restværdien.”  
  
Marianne Olesen, Midt og Østsjælland kreds, fremlagde herefter et ændringsforslag 2:  

  ”2 % lineær nedskrivning i 10 år.”  
  
Idet hovedforslaget og ændringsforslag 1 ikke indeholdt præcise værdier, kunne der ikke stemmes om 
dem. Forslagene bortfaldt herefter.  

  
Ændringsforslag 2 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  
Susan Mai, Hovedstaden Vest kreds, foreslog, at forslagets ikrafttræden fastsættes til d. 1. januar 
2025, idet Købs- og Salgsudvalget alligevel skulle regulere priser på dette tidspunkt.   

    
Ændringen blev sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  

Forslag 3.3 – Ansvar ved ulovligt byggeri  
Susan Mai, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget.  
  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

Forslag 3.4 – Nedskrivningsprocenter for diverse energikilder  
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Forinden behandlingen af forslaget spurgte Tasha Hoppe, Hovedstaden Vest kreds, ind til, hvorfor 
der på stort set alle forslag end Hovedbestyrelsens egne, står nedskrevet, at Hovedbestyrelsen 
forkaster forslagene? Spørgsmålet blev ikke kommenteret af Hovedbestyrelsen.   

Tom Atkins, Hovedstaden Midt kreds, motiverede herefter forslaget.   
  
Der opstod herefter drøftelser vedrørende forslaget. Nogle var af den overbevisning, at forslaget burde 
vedtages således, at vurderingsreglerne kom i takt med virkeligheden, mens andre argumenterede for, 
at nedskrivningen var for lav, og at f.eks. en vedligeholdt varmepumpe efter disse regler først efter 50 år 
ville have en værdi på 20 % - folk ville dermed kunne tjene penge på energikilderne, hvilket ikke er 
meningen.   

  
Amy Lauritsen, Hovedstaden Syd kreds, meddelte herefter, at Købs- og Salgsudvalget havde 
besluttet at trække forslaget, der således herefter var faldet.   

  

Forslag 3.5 – Åbne terrasser   
Tom Atkins, Hovedstaden Midt kreds, motiverede forslaget.   
  
Tom Atkins, Hovedstaden Midt kreds, fremlagde herefter et ændringsforslag 1:   Kr. 

800,00 pr. kvm.   
  
Randi Østergaard, Aarhus kreds, fremlagde et ændringsforslag 2:  
  Kr. 600,00 pr. kvm.   
  
Carsten Christiansen, Nordøstsjælland kreds, fremlagde et ændringsforslag 3:    Kr. 

500,00 pr. kvm.   
  
Carsten Christiansen, Nordøstsjælland kreds, fremlagde herefter ligeledes et ændringsforslag 4:  

  Maksimalt kr. 500,00 pr. kvm. Effektuering fra forslagets eventuelle vedtagelse.  
  
På baggrund af ændringsforslag 4’s ordlyd, frafaldt forslagsstillerne til hovedforslaget, ændringsforslag 
1, 2 og 3 deres forslag.  

  
Ændringsforslag 4 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   
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Forslag 3.6 – Ændring af vurderingsreglerne   
Gitte Korff, Hovedstaden Midt kreds, motiverede forslaget og stillede i den forbindelse tre spørgsmål:  

1) Hvordan kan man sikre, at værdifastsættelse og indeksering hurtigere følger inflation og 
stigende priser på byggemarkedet?  

2) Hvordan kan man sikre rimelighed på maksimal vurderingspris og det, som medlemmerne 
faktisk har investeret i deres bebyggelser?   

3) Hvordan kan vi indrette vurderingsreglerne, så de tilskynder og belønner medlemmer, der 
bygger på en bæredygtig og energirigtig måde?   

Forbundsformand Karsten Kehlet spurgte ind til, om der med forslagets eventuelle vedtagelse stadig 
ville blive opereret med maksimalpriser. Dette bekræftede Gitte.   

  
Der opstod herefter drøftelser om forslaget. Nogle mente, at forslaget ikke burde vedtages, men at der 
internt skulle arbejdes med nogle af de beskrevne nuancer. En vedtagelse af forslaget ville potentielt 
stille forbundet og foreningerne dårligere ved forhandling af lejekontrakter med jordejer, da 
maksimalpriserne netop er med til, at jordejer udlejer til så lav en leje. Andre var tilhængere af 
forslaget, da de mente, at det gav forbundet mulighed for at forhøre sig med enkelte medlemmer 
fordelt i hele landet.   

  
Dirigenten oplyste, at forslag 5.6 ville blive behandlet sammen med nuværende forslag 3.6, idet 
førstnævnte er af samme indhold, men med en mildere formulering end sidstnævnte.   

  
Forslag 3.6 blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  
Forslag 5.6 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.  

  

Kongresforslag 4 vedrørende standardlejevilkårene   
Frank Dolberg, Vendsyssel kreds, spurgte indledningsvis ind til, hvorvidt den skabelon, der blev brugt 
i forbindelse med forslagene, var et lovkrav, eller om det var noget, som forbundet havde indført? 
Baggrunden for spørgsmålet var, et der i alle forslag er en kolonne med ”evt. bemærkninger til 
indstillingen fra HB”. Han kunne godt tænke sig, at HB argumenterer for deres indstilling.   

  
Dirigenten oplyste hertil, at det ikke er et lovkrav, men en formel, der har eksisteret i forbundet. Hertil 
oplyste han, at forslag vedrørende standardlejevilkårene kan vedtages med simpelt flertal.   
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Opfordringen blev herefter taget til efterretning.   

  
Forslag 4.1 – Tættere sammenkobling mellem lejer og ejer af bebyggelsen på en havelod  Hans 

Vedderkop, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget.   
  
Betty Kirstein, Hovedstaden Vest kreds, spurgte ind til, hvorfor Hovedbestyrelsen havde valgt at 
indstille, at forslaget skal forkastet.   

  
Enkeltmedlemmer af Hovedbestyrelsen besvarede spørgsmålet. Nogle havde stemt for at indstille til 
forkastelse med begrundelsen, at forslaget er meget omfattende og vidtrækkende, og at det 
begrænsede medlemmers mulighed for at erhverve et kolonihavehus og leje en havelod.  

  
Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  

Forslag 4.2 – Præcisering af retten til tilføjelse/overtagelse uden om ventelisten  
Dirigenten oplyste, at en delegeret var frafaldt på grund af sygdom, hvorfor der nu var 124 
stemmeberettigede til stede.   

Karsten Kehlet, forbundsformand, motiverede forslaget.   
  
Kolonihaveforbundets juridiske sekretariat kommenterede hertil, at standardlejevilkårene på 
nuværende tidspunkt fastslår, at man som medlem har ret for at overdrage sin kolonihave uden om 
ventelisten til visse familiemedlemmer. Overdragelsesretten udspringer imidlertid af Kolonihavelovens 
§ 8b, stk. 3, og retten kan derfor ikke udelukkende have hjemmel i en bestemmelse, der er fastsat af 
kongressen. I stedet kan der henvises til lovens bestemmelser, som fastslår, at såfremt jordejer har 
givet adgang til overdragelsesretten i hovedlejekontrakten, så er kan der overdrages uden om 
ventelisten.   

  
Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med 91 stemmer for, 25 stemmer 
imod og 9 blanke.  

  

Kongresforslag 5 vedrørende øvrige forslag   
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Forslag 5.1 – Forbundskommunikation   
Maja Kruse, Odense kreds, motiverede forslaget.   
  
Der opstod herefter drøftelser vedrørende forslaget. Nogle pointerede, at de i kredsen havde valgt 
bestemte mails, som kommunikationen foregik via. Det blev desuden pointeret, at som forslaget var 
udformet, var der ikke noget til hinder for, at der tillige blev sendt mails til andre mailadresser, så 
længe kommunikationen også skete til kredsens officielle mail.   

  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.  

  

Forslag 5.2 – Indstilling til udvalg  
Solvejg Nielsen, Sydøstfyn kreds, motiverede forslaget.   
  
Sara Just Larsen, Hovedstaden Sydvest kreds, fremlagde et ændringsforslag 1: Der var tale 

om en præcisering af forslaget. I forslaget skal i stedet for ”alle kredsmedlemmer” 

stå ”alle kredsbestyrelsesmedlemmer”.  
  

Motivator trak herefter hovedforslaget, der bortfaldt.   

  
Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  

Forslag 5.3 – Juridisk rådgivning  
Kirsten Holm, Hovedstaden Vest kreds, motiverede forslaget.   
  
Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, fremlagde et ændringsforslag 1:   

Første afsnit ændres til ”Forbundskontoret skal udarbejde en redegørelse for, hvilke 

konsekvenser det har, hvis Forbundskontoret skal yde juridisk rådgivning”. Resten af 

forslaget bibeholdes.   
  
Hovedforslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.    

Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  



Kolonihaveforbundet  Sydøstfyns Kreds CVR nr. 36 14 36 57 
 
 
 

30 
 

Forslag 5.4 – Øget hjælp ved alvorlige konflikter  
Dirigenten indledte forslagets behandling med at konstatere, at forslaget i dets nuværende form ikke 
kunne vedtages, idet det fremgår, at der skal ”afsættes flere midler”, og budgettet allerede er vedtaget. 
Der blev i stedet opfordret til at fremsætte et ændringsforslag.    

  
Jesper Engholm, Sydøstjylland kreds, motiverede forslaget og fremlagde i den forbindelse et 
ændringsforslag 1:  

”Kolonihaveforbundet skal sætte mere fokus på konflikthåndtering og konkret juridisk 

sekretariatshjælp til haveforeninger med alvorlige problemer.”  
  

Da der ikke kunne stemmes om hovedforslaget, blev ændringsforslag 1 herefter sat til 
afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  

Forslag 5.5 – Tvungne ventelister   
Dirigenten oplyste, at forslagsstiller havde trukket forslaget, og oplyste i den forbindelse, at forlaget 
under alle omstændigheder ikke ville kunne blive behandlet, da det strider mod Kolonihavelovens 
bestemmelser.   

  
Forslag 5.6 – Gennemgang af vurderingsreglerne  
Forslaget er vedtaget under gennemgangen af forslag 3.6.  

  

Forslag 5.7 – Helårsbeboelse for pensionister  
Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, motiverede forslaget.   
  
Der opstod herefter drøftelser vedrørende forslaget. Nogle var generelt imod helårsbeboelse, men var 
indstillede på, at der skulle ske drøftelser i forlængelse af og med udgangspunkt i forslaget. Andre 
mente, at man bør lade kolonihaver være kolonihaver, og at man bør bibeholde kolonihavetanken som 
den er – for hvor går grænsen? Ligesom pensionister, vil studerende, børnefamilier og socialt udsatte 
ligeledes være egnede til at få tilladelse til helårsbeboelse.   

  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  
Forslag 5.8 – Helårsbeboelse for pensionister  
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Forslaget blev sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.  

  

Forslag 5.9 – Indflydelse på forhandlinger af lejeaftaler   
Dirigenten indledte punktet ved at fortolke forslaget som, at det udelukkende er de første to linjer, der 
skal afstemmes om, dvs.: ”Øget indflydelse til foreninger og kredsen når der forhandles lejeaftaler 

og forhold, der omhandler den enkelte forening”.   
  
Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, motiverede herefter forslaget.  
  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  
Forslag 5.10 – Overtagelse af lejemål for foreningerne  Forslaget blev ikke 
motiveret.   
  

Forslaget blev sat til afstemning og blev forkastet med kun stemmer 58 stemmer for.   

  

Forslag 5.11 – Nedsættelse af vurderingsudvalg   
Bjarne Mortensen, Hovedstaden Sydvest kreds, motiverede forslaget.  
  
  Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal.   

  

Forslag 5.12 – Jurakurser til kredsene   
Søren Frandsen, Vendsyssel kreds, motiverede forslaget.  
  
Dirigenten påpegede, at for, at der kunne stemmes om forslaget, skulle der angives et konkret antal 
personer i indholdet.   

  
Søren Frandsen, Vendsyssel kreds, fremlagde herefter et ændringsforslag 1:  

”Jurakurser for bestyrelsesmedlemmer kan afholdes i den enkelte kreds hvis der kan 

samles minimum 20 medlemmer”  
  

Ditte Silberbauer, Nordjysk kreds, fremlagde et ændringsforslag 2:  
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”Jurakurser for bestyrelsesmedlemmer kan afholdes i den enkelte kreds hvis der kan 

samles minimum 12 medlemmer”  
  
  Der kunne ikke stemmes om hovedforslaget, hvorefter det bortfaldt.   

    
Ændringsforslag 2 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 
Ændringsforslag 2 bortfaldt herefter.   

  

Forslag 5.13 – Mulighed for at købe have sammen   
Lars B. Pihl, Hovedstaden Syd kreds, motiverede forslaget.   
  
Hovedstaden Syd fremlagde herefter et ændringsforslag 1:  

”Forbundet pålægges at undersøge, hvorledes andre samlivsforhold kan sidestilles med 

ægtefæller og ægteskabslignende forhold.   
Forbundet pålægges at undersøge, hvorledes på baggrund af den nye arvelovgivning 

pr. 1. januar 2027, sidestiller søskende med børn, børnebørn og forældre”.   
  
Der kunne ikke stemmes om hovedforslaget, idet det strider mod gældende lovgivning.   

  
Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal.   

  
  
  
  

Forslag 5.14 – Kredsens navn   
Maja Kruse, Odense kreds, motiverede forslaget.   
  
Dirigenten påpegede, at navnet fremgår både i kredsvedtægten og i forbundsvedtægten. Forslaget 
indeholder dog kun forslag om ændring i kredsvedtægten, og det vil potentielt derfor kreere en ny 
problemstilling, hvis man godkender forslaget. Dog skal kongressen være opmærksom på, at en 
ændring i forbundsvedtægten skal vedtages med kvalificeret flertal, mens ændringer i kredsvedtægten 
kan foretages med simpelt flertal.   
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Maja Kruse, Odense kreds, fremlagde herefter et ændringsforslag 1:  

  Ændring i kredsvedtægten og i forbundsvedtægtens § 4, stk. 2 fra ”Odense” til  
”Odense Havelodsselskab”.   
  
Der var blandt kongresdeltagerne enighed om, at det ikke giver mening kun at ændre navnet i ét af 
dokumenterne. Derfor var der ligeledes enighed om, at såfremt der blev stemt imod én af ændringerne, 
ville ændringen i det andet dokument også bortfalde.   

  
Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning. Der blev stemt om ændringen i 
forbundsvedtægten, som krævede kvalificeret flertal. Ændringen blev forkastet med 
overvældende flertal. Dermed bortfaldt den resterende del af forslaget ligeledes.   

  
Ad 7. Valg af forbundsformand Karsten Kehlet 
modtog genvalg.   

  
Der var i alt opstillet to kandidater i forhold til dagsordenen (alfabetisk):   

Karsten Kehlet og   

Tom Atkins  

  
Dirigenten påpegede, at ifølge forbundsvedtægtens § 9, stk. 5, skal forslag indgives skriftligt til 
forbundet senest 2 måneder og 14 dage før kongressens afholdelse.   

  
Der blev herefter spurgt ind til, hvorvidt det var muligt for kandidater at stille op til formandsposten på 
kongresdagen uden på forhånd at have tilkendegivet det.   

  
Dirigenten besvarede dette ved først at klargøre, at det er dirigenten, der på kongressen træffer den 
juridiske afgørelse, men at alle beslutninger er underlagt domstolsprøvelse. Dirigentens beslutning i 
dette tilfælde er, at man ud fra forbundets historik ikke kan opstille på kongressen, hvis det ikke er 
indgivet inden for friten. Dog kan forsamlingen vælge at beslutte, at en sådan form for opstilling 
alligevel er tilladt, idet dirigenten i så fald vil lade beslutningen blive sat til afstemning. En vedtagelse er 
at sidestille med en vedtægtsændring, hvorfor et kvalificeret flertal er påkrævet.   

  
Forsamlingen stemte herefter om, hvorvidt det skulle være muligt for kandidater at stille op til poster 
på kongresdagen uden forhåndstilkendegivelse heraf.   
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Beslutningen blev forkastet med 54 stemmer for, 67 imod og 3 blanke stemmer.   

  
Forbundsformand Karsten Kehlet indledte herefter sin kandidattale. Han fortalte, at han kun har 
været forbundsformand i 2 år, men at der er blevet arbejdet på meget i de to år. Blandt andet har der 
været stor udskiftning af personale, hvilket har resulteret i, at mange nye, dygtige medarbejdere er 
startet, og at forbundet nu derfor kører optimalt på alle niveauer.  

Fremover vil der særligt blive arbejdet på følgende punkter:  

• At arbejde hårdt for at opdatere kolonihaveloven, og at der fortsat er et godt samarbejde med 
landets kommuner  

• Den verserende retssag mod A/H Søndergaarden. Byretten gav forbundet medhold, men sagen 
er blevet anket til landsretten, og skal afvikles i 2025 •  Det kontinuerlige arbejde med 
synlighed udadtil  

• Folkemødet næste år.   
  
Tom Atkins, Hovedstaden Midt, valgte at trække sig fra formandsvalget.   

  
Karsten Kehlet blev herefter genvalgt som forbundsformand.   

  
Der blev fra forsamlingen spurgt ind til, om en kandidat automatisk er valgt, blot fordi der ikke er nogen 
modkandidater. Dette bekræftede dirigenten og fortalte, at den foreningsretlige måde at gøre 
indsigelse mod en sådan beslutning vil være at fremsætte et mistillidsvotum.   

  
Jakob Fredskov, Odense kreds, fremsatte herefter et mistillidsvotum. Han oplyste i den forbindelse, 
at han ikke kender Karsten, men begrundede i øvrigt mistillidsvotummet med, at der ønskedes en mere 
kompetent ledelse.   

  
Der opstod herefter diskussion i forbindelse med det rejste mistillidsvotum. Blandt andet blev det 
påpeget, at hvis der var nogen af de delegerede, der mente, at der kunne findes en bedre formand, så 
havde der været 700 dage fra sidste afholdte kongres og indtil nu, hvor man kunne have meldt sig 
kandidatskab.  

  
Efter debatten valgte Jakob Fredskov at trække forslaget om mistillid.  
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Ad 8. Valg af forbundets næstformand.  
Peter Rønning-Bæk modtog genvalg. Der var i henhold til den udsendte dagsorden ingen 
modkandidater.   

  
Peter Rønning-Bæk blev herefter genvalgt som næstformand.  

  

Ad 9. Valg af 2 revisorer samt revisorsuppleanter   
På valgt som revisor er (alfabetisk);  

  Anni Vinberg (modtager genvalg) og  Anny Kuhre 
(modtager genvalg)  

  
På valg som revisorsuppleant er (alfabetisk):  

  Thovald Emil Jepsen (modtager genvalg)  

  
Da der ingen modkandidater til posterne var, blev alle tre kandidater genvalgt ved fredsvalg.   

  
Dirigenten takkede for god ro og orden og god debat.   

  
Kongressen blev herefter afsluttet.   

  
  
  
Kolonihaveforbundet d. 1. november 2024  
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Som dirigent            

  
  
  
_____________________________     

Nikolaj Wickenberg Linneballe      

 

Som referent    

_____________________________   
Cecilie Hjortshøj   


